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ЩО ВІДБУВАЄТЬСЯ?

ДІАЛОГПРАКТИЧНА ДОПОМОГА

КУРС  НА  
КОНСТРУКТИВНУ   
СПІВПРАЦЮ

МЕДІАЦЕНТР ФПУ

ВІЗИТ

ВИСЛУХАЛИ, 
ПРОКОНСУЛЬТУВАЛИ, 
ДОПОМОГЛИ

На зборах профактиву також були присутні міський 
голова Житомира Володимир Дебой, голова обласної 
організації роботодавців Сергій Бутенко, начальники 
обласних управлінь облдержадміністрації, керівники 
обласних служб.
У великій залі ФПО зібралися близько 270 осіб. Перед 
присутніми виступили голова ФПО Неля Паламарчук, 
голова ОДА Сергій Рижук, заступник Голови ФПУ Гри-
горій Осовий. У залі працював відкритий мікрофон, 
тож присутні мали змогу активно обговорювати по-
рушені питання.
Прийнято звернення профспілкового активу Федера-
ції профспілок Житомирської області до Голови ФПУ
Юрія Кулика. Сергію Рижуку та міському голові Жито-
мира Володимиру Дебою були вручені пропозиції 
профспілкової сторони з актуальних питань відповід-
но до їх повноважень.
Цього дня членам профспілок, мешканцям Житомира  
було надано безкоштовну консультативну та прак-
тичну допомогу, про яку було заздалегідь повідомле-
но по радіо та у трудових колективах. Найбільше 
люди зверталися за консультаціями з питань пенсій-
ного законодавства, зайнятості населення, соціаль-
ного страхування.

ФЕДЕРАЦІЯ ПРОФСПІЛОК 
ЖИТОМИРСЬКОЇ ОБЛ.

ПРІОРИТЕТИ  
ГІДНІ РОБОЧІ МІСЦЯ 
І ЗАРПЛАТИ

Спочатку він зустрівся з 
лекторською групою фа-
культету підвищення 
кваліфікації профспілко-
вих кадрів Харківського 
соціально-економічного 
інституту, де поінформу-
вав присутніх про дії Фе-
дерації в сучасних умовах, 
позицію профспілок щодо 
проведення реформ, 
пенсійної системи, розвит-
ку соціального діалогу.
У ході зустрічі з головами 
профкомів великих під-
приємств та установ Сер-
гій Кондрюк запропонував 
первинкам оцінити діяль-
ність ФПУ та побажання 
щодо удосконалення ро-
боти, адже саме в низових 
ланках профспілок прояв-
ляються всі проблеми сьо-
годення.
Під час зустрічі з профспіл-
ковим активом області за-
ступник Голови ФПУ дав 
розгорнуту інформацію 
про виклики, які постали 
перед профспілками у 
2012 році, та пріоритетні 

напрями діяльності. Він за-
значив, що необхідно не 
допустити скорочення со-
ціальних видатків, що 
прагне зробити несоціаль-
но налаштований бізнес.  
Профспілки не можуть 
бути байдужими до про-
цесів реформування жит-
лово-комунального госпо-
дарства, систем охорони 
здоров’я, освіти, культури, 
зміни трудового законо-
давства, можливого по-
дальшого реформування 
пенсійної системи.
Єдиний плюс, як вважає 
Сергій Кондрюк, це май-
бутні вибори, коли влада 
стає більш лояльною до 
профспілок. І цим слід ско-
ристатися під час розроб-
лення нової Генеральної 
угоди, яка є дієвим ме-
ханізмом реалізації конс-
титуційних прав праців-
ників.

ОБ'ЄДНАННЯ
ПРОФСПІЛОК

ХАРКІВСЬКОЇ ОБЛ.

ФПУ ВІДЧИНИЛА ДВЕРІ

Цього дня працівники прий-
мальні громадян ФПУ спіль-
но зі спеціалістами інших 
структурних підрозділів Фе-
дерації провели інформацій-
ну та роз’яснювальну роботу 
щодо мети та завдань відзна-
чення Дня соціальної спра-
ведливості в Україні.
Крім того, тут здійснювався 
прийом громадян, які зверта-
лися до ФПУ зі своїми про-
блемами, надавалися кон-
сультації та роз’яснювалися 
питання застосування трудо-
вого, цивільного, житлового, 
земельного права. 
Так, до фахівців ФПУ звер-
нувся мешканець Броварів. 
Чоловік розповів, що за фа-
хом він технік-геофізик і пра-
цює на геологічному підпри-
ємстві. Нині він зіткнувся із 
проблемою: підприємство 
планують перевести на не-
повний робочий тиждень, 
працюватимуть лише один 
день на тиждень. За законо-
давством, у випадку введен-
ня неповного робочого часу 
робота оплачується пропор-
ційно до відпрацьованого 
часу. Тобто у нашому випад-
ку – лише чотири дні на міся-
ць. Молодий чоловік людина 
активна, тож, напевно, і про-
блеми не виникло б зі змі-
ною роботи, якби не одне 
«але»: він одержав кімнату в 
гуртожитку від підприємства, 
у якій мешкає з дружиною і 
маленькою дитиною. Тож чо-
ловіка цікавили правові на-
слідки звільнення з роботи: 
чи виселять його із гуртожит-
ку? Завідувач приймальні 
Мансур Шахід надав чолові-
кові юридичну консультацію, 
ознайомив його з відповід-
ними статтями Житлового 
кодексу, нормативно-право-
вими актами, що стосуються 
цього питання, роз’яснив по-
рядок заселення та виселен-
ня з гуртожитку, що нале-
жить підприємству, та роз-
повів про гарантії, які на-
дасть центр зайнятості, якщо 
він вирішить звільнятися.
За консультацією звернувся 
також пенсіонер, ветеран 

праці, якого цікавив порядок 
продажу земельної ділянки, 
якщо у нього на руках де-
ржавний акт старого зразка. 
Йому відповіли, що старі акти 
вважаються дійсними, однак 
за ними не можна розпоряд-
жатися (продати, подарувати) 
земельною ділянкою. Для 
цього необхідно оформити 
державний акт нового зраз-
ка. Тож пенсіонерові 
роз’яснили процедуру його 
переоформлення. Чоловік та-
кож дістав консультацію 
щодо правил приватизації 
кооперативної квартири. 
Слід наголосити, що двері 
Громадської приймальні ФПУ
відчинені завжди. Вона пра-
цює, забезпечуючи реаліза-
цію конституційного права 
членів профспілок на звер-
нення та відповідно до ком-
петенції ФПУ сприяє вирі-
шенню порушених у звер-
неннях громадян питань. 
Працівники приймальні за-
безпечують організацію та 
проведення особистого при-
йому членів профспілок Го-
ловою ФПУ та його заступни-
ками, здійснюють щоденний 
прийом громадян, які звер-
таються до ФПУ зі своїми 
проблемами, надають кон-
сультації і роз’яснення з пи-
тань трудового, профспілко-
вого, пенсійного, житлового 
та соціального законодавс-
тва України. Слід також за-
значити, що успішному 
розв’язанню багатьох про-
блем, з якими звертаються 
до ФПУ члени профспілок та 
окремі громадяни, сприяє 
налагоджена взаємодія пра-
цівників приймальні з від-
повідними фахівцями інших 
підрозділів апарату ФПУ, зок-
рема відділу пенсійного за-
безпечення соціально-еко-
номічного департаменту, а 
також галузевих профспілок і 
територіальних 
профоб’єднань ФПУ. Тож 
кожного, хто потребує допо-
моги, тут зустрінуть і нада-
дуть фахову консультацію.

ОЛЕНА ОВЕРЧУК, «ПВ»
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СОЛІДАРНІСТЬ І 
ПІДТРИМКА ЗКП

НА ПЕРСПЕКТИВУ

НА ЗАХИСТІ 
ЛЮДИНИ ПРАЦІ

ОЛЕНА ОВЕРЧУК, «ПВ»
ФОТО КИРИЛА ЛАТИШЕВА

ПОЛІПШУЮЧИ СТАНОВИЩЕ ТРУДЯЩИХ, 
ЗМІЦНЮЮЧИ ПРОФСПІЛКОВИЙ РУХ

ПРЕЗИДІЯ

Профспілковому руху країн СНД належить вирішувати все більш 
складні завдання щодо захисту законних прав та інтересів трудящих. 

Сьогодні ми повинні спрямувати свої зусилля на формування нової 
моделі розвитку. Економіка має відповідати потребам людей праці, 
забезпечувати високі трудові доходи, цікаву творчу роботу й створи-

ти широкі можливості для професійного зростання. На нас че-
кають непрості часи, але я впевнений, що профспілки не від-
ступлять перед новими викликами. Тільки від нас залежить, як 
ми відповімо на них і як використаємо даний нам шанс, щоб 

поліпшити становище трудящих, зміцнити профспілковий рух. 
Тож хочу побажати нам усім успіхів!

ВОЛОДИМИР ЩЕРБАКОВ, ГЕНЕРАЛЬНИЙ СЕКРЕТАР 
ЗАГАЛЬНОЇ КОНФЕДЕРАЦІЇ ПРОФСПІЛОК 

ПРОЕКТ ВХОДЖЕННЯ  В ТОП-20
У рамках реалізації рішень VI з’їзду ФПУ на виконання 
комплексної цільової програми «Гідна праця – основа 
соціального добробуту та економічного прогресу» 
ФПУ підготовлено проект Дорожньої карти входжен-
ня України в ТОП–20, в якому на підставі аналізу ви-
значення світових критеріїв найбільш розвинених 
країн світу та з урахуванням нинішнього становища 
України в світі запропоновано першочергові заходи в 
економічній, соціальній та політичній сферах із зазна-
ченням потенційних ресурсів для розвитку країни. 
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ВІКТОР КОВРИГА

ДНІПРОПЕТРОВЩИНА

ЗАКАРПАТТЯ

СПРАВЕДЛИВІСТЬ  
НЕ  ПОРОЖНІЙ  ЗВУК

Зокрема, багатьох цікавили 
такі питання, як перераху-
нок пенсій працюючим пен-
сіонерам, виплати доплат 
до пенсій чорнобильцям, ді-
тям війни, правильність ви-
плати допомоги на дитину 
по досягненню нею трьох 
років і при народженні ди-

тини та допомоги одиноким 
матерям, питання працевла-
штування тощо. 
Також чимало питань стосу-
валося охорони праці. Зо-
крема, голови первинних 
профорганізацій підпри-
ємств лісових галузей запи-
тували про новий порядок 

проведення розслідування 
та ведення обліку нещас-
них випадків, професійних 
захворювань і аварій на ви-
робництві відповідно до 
Постанови Кабінету Міні-
стрів України  від 30.11.2011 
№ 1232. Із цього питання 
головний спеціаліст – тех-
нічний інспектор праці обл-
профради Іван Воронич зу-
стрічався із головою обко-
му профспілки працівників 
лісових галузей Володими-
ром Ільковим. Вирішено, 
що спільне роз’яснення 
цього питання буде наді-

слано всім первинкам. Та-
кож  буде виконано про-
хання головного інженера 
ТОВ «Блізарт-Продукціон» 
Бориса Росохи щодо надан-
ня допомоги підприємству 
в розробленні експлуата-
ційного паспорта газового 
господарства.  
На прийомі в Івана Ворони-
ча побував також інженер з 
охорони праці ВАТ «Закар-
патавтотранс» Ярослав Лоя, 
який отримав консультацію 
щодо проведення атестації 
робочих місць за умовами 
праці та обов’язкового 
включення цих питань до 
колективного договору.

СЕРГІЙ БАРАНЧИКОВ

ПРАВО МАЄ КОЖНИЙ

ІВАНО
ФРАНКІВСЬК
Відбулося засідання облас-
ної тристоронньої соціаль-
но-економічної ради за 
участю народного депутата 
України Ігоря Зварича. Учас-
ники заходу ухвалили звер-
нення до Президента Украї-
ни, ВРУ, Уряду, в якому за-
кликали під час проведення 
соціально-еконо  мічних ре-
форм безумовно дотримува-
тися принципу соціальної 
справедливості, вирішувати 
стратегічні завдання у таких 
сферах, як зайнятість, оплата 
праці, соціальний захист, 
трудові відносини.

ТЕРНОПІЛЬ
Проведено круглий стіл на 
тему «Соціальна справед-
ливість – основа людської 
гідності». У ході заходу го-
лова облради профспілок 
Андрій Присяжний зосе-
редив увагу на соціальній 
несправедливості в нашій 
країні та області зокрема. 
Під час дискусії було пору-
шено низку соціально-
важливих проблем, без на-
гального вирішення яких 
неможливо досягти соці-
альної справедливості.

КРИМ
Федерація незалежних 
профспілок провела кон-
сультаційний прийом гро-
мадян, прес-конференцію 
на тему «Соціальна спра-
ведливість – для всіх!» та ін. 
заходи. Проблемам дотри-
мання в Україні соціальної 
справедливості при вирі-
шенні соціально-економіч-
них питань була присвяче-
на інтернет-конференція, 
яка проходила на веб-сайті 
ФНПК із 15 по 20 лютого.

СЕВАСТОПОЛЬ
Відбувся круглий стіл, на 
якому йшлося про необхід-
ність вирішення накопиче-
них проблем та об’єднання 
зусиль для створення в 
Україні суспільства соціаль-
ної справедливості.

ЛУГАНСЬК
Проведено засідання об-
ласної тристоронньої ради 
із соціально-економічних 
питань. Учасники обгово-
рили низку актуальних пи-
тань, зокрема спільні дії 
щодо захисту вітчизняного 
товаровиробника – ПАТ 
«Лисичанський склозавод 
«Пролетар». Прийнято рі-
шення від імені тристорон-

ньої ради звернутися до 
Президента України з про-
ханням прискорити анти-
демпінгове розслідування 
щодо цього підприємства. 

ВОЛИНЬ
Відбувся круглий стіл «Соці-
альний розвиток і соціаль-
на справедливість». Учасни-
ки обговорили соціальні 
ризики, дискутували, яким 
чином соціально-економіч-
на, адміністративна, трудо-
ва та податково-бюджетна 
реформи вплинули на соці-
альний стан і добробут на-
селення області. Прийнято 
заяву з нагоди Дня соціаль-
ної справедливості.

ПОЛТАВА
Актуальні питання щодо 
соціальної справедливості, 
ролі соціального діалогу 
через тристоронню соці-
ально-економічну раду по-
рушувалися під час кругло-
го столу. Профспілки від 
імені членів президії обл-
профради підготували 
звернення до облдержад-
міністрації щодо дотриман-
ня принципів соціальної 
справедливості, вирішення 
проблем у таких сферах, як 
зайнятість, оплата праці, 
соціальний захист.

ЗАПОРІЖЖЯ
Відбувся круглий стіл, се-
ред головних питань якого 
– забезпечення робочими 
місцями працівників, від-
новлення роботи підпри-
ємств, подолання бідності.
У м. Пологи відбулося роз-
ширене засідання коорди-
наційної ради голів проф-
організацій району. З ме-
тою удосконалення соці-
ального діалогу, покращен-
ня соціально-економічної 
ситуації в районі було ви-
значено основні напрями 
подальшої співпраці сторін 
соціального діалогу.

ХАРКІВ
У Харківському соціально-
економічному інституті від-
булася студентська науко-
во-практична конференція, 
присвячена Дню соціальної 
справедливості. Промовці 
дійшли висновку, що у цей 
складний час саме проф-
спілки є активними агента-
ми нівелювання нерівності 
доходів та збільшення соці-
альних гарантій і виплат. 
Присутні обмінялися думка-
ми щодо активізації моло-
діжної складової профспіл-
кового руху України.

ЗАХОДИ

СПІЛЬНА СПРАВА 
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СОЦІАЛЬНИЙ ДІАЛОГ 5
ГОТОВІ
ДО ПОШУКУ 
КОМПРОМІСІВ

ПРІОРИТЕТИ 
ДІЯЛЬНОСТІ

РЕФОРМУВАННЯ 
СОЦІАЛЬНОЇ 
СФЕРИ 

СОЦІАЛЬНИЙ 
ДІАЛОГ В УКРАЇНІ

– Форма нелегальної, або тіньо-
вої, зайнятості набула значного 
поширення в умовах кризи. 
Вона є досить актуальною про-
блемою для виробничих галу-
зей, зокрема металургії. Сьо-
годні з’являються агентства-по-
середники, які беруть безпосе-
редню участь в укладенні ко-
лективних договорів. І у них 
відрахування до фондів соц-
страху зовсім інші. У результаті 
їхньої діяльності людина, яка 
працює у важких умовах, втра-
чає будь-які соціальні гарантії. 
Тому НТСЕР необхідно звернути 
увагу на ці питання.

ОЛЕКСАНДР РЯБКО, 
заступник голови ЦК ПМГУ:

ІЗ ВИСТУПІВ
ОЛЕКСІЙ МІРОШНИЧЕНКО, 
віце-президент Конфедерації 
роботодавців України:

– З огляду на практику застосу-
вання ЗУ «Про соціальний діа-
лог» існує соціальна проблема, 
яку потрібно невідкладно вирі-
шувати. Закон про соцдіалог 
бачить тільки репрезентативні 
організації профспілок, робо-
тодавців. Практика колдоговір-
ної роботи бачить спільні пред-
ставницькі організації. Треба 
добре подумати, щоб не стало-
ся потім так, що Генеральну 
угоду на наступний період ук-
ладатимуть репрезентативні 
організації на національному 
рівні, а не спільні представни-
цькі органи.

– Нині існує багато суперечок 
навколо трудового законодавс-
тва. Уряд запропонував внести 
зміни до Трудового кодексу, 
але профспілки відмовилися. 
Уряд пішов на деякі поступки, 
однак ще залишилися кілька 
позицій, по яких ми не можемо 
дійти згоди. Та компроміс знай-
ти треба. Жити за старим ко-
дексом неможливо. Пропози-
ція тут полягає в наступному: 
прийняти Трудовий кодекс, а 
потім повернутися до цього пи-
тання місяців через 9–10. І тоді 
побачимо, як він працює. Ми 
повинні чути один одного.

СЕРГІЙ ТІГІПКО, 
віце-прем’єр-міністр – 
міністр соціальної політики 
України:

– Сьогодні треба акцентувати 
увагу на тих питаннях соціаль-
ного діалогу, над якими ще тре-
ба працювати. Перше питання 
– це створення територіальних 
органів НТСЕР. Друге питання – 
проаналізувати практику засто-
сування Закону України  «Про 
соціальний діалог» разом із 
НСПП. Третє питання – розроб-
ка навчальних програм із прак-
тики ведення соціального діа-
логу. Четверте питання – замов-
лення у національних теле-
радіокомпаній ефірного часу 
для програм, присвячених со-
ціальному діалогу.

ГРИГОРІЙ ОСОВИЙ, 
заступник Голови ФПУ:

ТЕТЯНА РУБАН, «ПВ»
ФОТО КИРИЛА ЛАТИШЕВА
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ПІДСУМКИІЗ ПЕРШИХ ВУСТ

КРОК ДО ПРОФЕСІЇ

Уже під час організаційних 
зборів, що відбулися 16 січня 
2012 року, студенти одразу 
змогли відчути відповідальне 
ставлення до  своєї практики. 
Із перших днів ми перейняли-
ся духом справжньої, сильної 
та могутньої організації, яка 
захищає трудові, соціально-
економічні права найманих 
працівників, студентів.
Мені випала унікальна мож-
ливість пройти практику у 
колективі департаменту ор-
ганізаційної роботи – серці 
діяльності всієї організації.
За період практики я опану-
вала такі напрями, як норма-
тивно-законодавча база 
діяльності організації; органі-
заційні принципи побудови 
профспілок; структура ФПУ; 
виборні органи ФПУ; підго-
товка та проведення засі-
дань Президії, Ради, з’їзду, 
нарад, зустрічей; документа-
ційне забезпечення діяль-
ності виборних органів ФПУ; 
планування роботи, проф-
спілкове навчання; статисти-
ка; нагородження. Я знайшла 
відповіді на запитання щодо 
порядку створення та право-
вих засад діяльності органі-
зацій, яка мотивація вступу 
до профспілок, яким чином 
організовується оператив-
ний зв’язок із членськими 
організаціями, як збирається 
та оброблюється інформація 
про членські організації, як 
ведеться діловодство, ста-
тистика, яким чином пла-
нується робота департамен-
ту, здійснюються заходи з ре-
алізації зазначених планів, як 
складається проект кошто-
рису департаменту. Відпра-
цювала навички написання 
листа-запрошення учасни-
кам зустрічей, подань до на-
городження, навчилася фор-
мувати електронну базу на-
городження та базу «Стат-
звіт», здійснювати моніто-
ринг кількості членства ФПУ. 
Не менш важливими завдан-
нями моєї практики були 

проведення аналізу виконан-
ня цільових програм членсь-
кими організаціями та наго-
родження відзнаками ФПУ.
Мені також випала нагода 
бути присутньою на зустрічі 
профспілкового активу з 
Прем’єр-міністром України 
Миколою Азаровим. Одно-
часно я була задіяна у підго-
товці зазначеного заходу.
Усі знання, здобуті під час 
проходження практики, є ко-
лосальним досвідом, з яким 
набагато легше буде в май-
бутньому працювати в 
профспілках та рухатися по 
життю.
Я відчула, що ФПУ не тільки 
навчає, а й згуртовує, нади-
хає та заряджає творчою 
енергією, спонукає шукати 
цікаві форми і методи робо-
ти, рухатися вперед. Проход-
ження практики у ФПУ 
відіграє важливу роль у фор-
муванні у студентів позитив-
ного ставлення до профспіл-
кової діяльності, їх особистої 
мотивації в подальшій роботі 
в профспілках.
Щиро дякую керівництву Фе-
дерації профспілок України  
та особисто Юрію Кулику за 
надану можливість і достой-
не забезпечення проходжен-
ня практики. Особливу вдяч-
ність хочу висловити керів-
никові департаменту органі-
заційної роботи Валентині 
Шевченко за довіру, мето-
дичне, організаційне забез-
печення та набутий досвід 
профспілкової роботи, а та-
кож колективу – за приємну 
атмосферу.
Хочеться вірити, що й надалі 
залишиться добра традиція 
проводити практику для сту-
дентів АПСВ на базі Федера-
ції профспілок і членських 
організацій, користь від якої 
– неоціненна. 

КАТЕРИНА ЛИТВИНЕНКО, 
СТУДЕНТКА IV КУРСУ

ЕКОНОМІЧНОГО 
ФАКУЛЬТЕТУ АПСВ

– Я переконалася, що ФПУ є 
мозковим центром грома-
дянського суспільства у дер-
жаві. Проходила практику в 
Департаменті охорони праці. 
Я відчула значимість проф-
спілкової роботи, мала змогу 
взяти у ній безпосередню 
участь від моменту, коли гро-
мадянин переступає поріг 
Будинку спілок, і до конкрет-
них дій працівників ФПУ, 
спрямованих не лише на ін-
формаційну, а й на практич-
ну допомогу кожному, хто її 
потребує. 

ХРИСТИНА ВОРОНОВИЧ, 
4-й курс, юридичний 
факультет,  спеціальність: 
суд, адвокатура, 
прокуратура:

ВРАЖЕННЯ
ІВАН БУГЛАК, 
4-й курс, юридичний 
факультет, спеціальність: 
суд, адвокатура, 
прокуратура:

– Я проходив практику в 
профспілці працівників аг-
ропромислового комплексу 
України. Мені дуже сподо-
балося. Спершу ознайомлю-
вався з роботою профспіл-
ки, її співпрацею з іншими 
профспілками. Практична 
частина полягала у безпосе-
редній роботі з рядовими 
членами профспілки, спіл-
куванні з ними. Допомагав 
їм у заповненні бланків, на-
писанні заяв. Побачив ізсе-
редини, як надається допо-
мога.

– До Академії я повертаюся 
сповненою натхнення й ба-
жання працювати в майбут-
ньому на користь людей пра-
ці. Я проходила практику в 
профспілці працівників охо-
рони здоров’я. Здобула міцне 
теоретичне підґрунтя: оз-
найомилася із нормативно-
правовими актами, статутом 
профспілок, поповнила знан-
ня у галузі трудового та 
цивільного права. Виконува-
ла також практичні завдання, 
результатами яких мої на-
ставники були задоволені. 

– Маю багато позитивних 
вражень. Я проходила прак-
тику в соціально-економічно-
му департаменті апарату 
ФПУ, у відділі оплати праці.  У 
підрозділі чудова атмосфера.  
Під час практики я ознайоми-
лася з кодексами, статутами, 
тобто юридичною базою. Я 
також дізналася, як можна 
мотивувати працівників кра-
ще працювати. Дуже багато 
нового дізналася про проф-
спілки. Коли йшла на практи-
ку, дуже хотілося відчути ат-
мосферу організації. 

ГАННА ГОЛОВКО, 
4-й курс, юридичний 
факультет, спеціальність: 
суд, адвокатура, 
прокуратура:

АННА ОНУФРІЄНКО, 
4-й курс, економічний 
факультет, спеціальність:  
економіка підприємства:

ЗУСТРІЧ ІЗ МАЙБУТНІМ 
ПРОФСПІЛОК

ОЛЕНА ОВЕРЧУК, «ПВ»
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– Сьогодні важко назвати 
якусь іншу галузь економі-
ки, яка викликала б стільки 
суперечок, суджень, ніж 
житлово-комунальне госпо-
дарство. Яким був 2011 рік 
для галузі та профспілки?
– Минулий рік був для біль-
шості наших трудових колек-
тивів непростим і несприятли-
вим як в фінансово-економіч-
ному, так і в соціальному плані. 
Залишається фактом: ЖКГ поки 
що не має належної підтримки 
держави і змушене наодинці 
долати свої проблеми, а фінан-
сові негаразди – основна при-
чина соціального напруження 
та трудових конфліктів між 
найманими працівниками та 
керівниками (власниками) га-
лузевих підприємств.
Початок 2011 року вселяв біль-
шості з нас певний оптимізм і 
надію на краще, оскільки жит-
лово-комунальна сфера 
офіційно була визнана одним із 
пріоритетів Програми еконо-
мічних реформ Президента Ук-
раїни В. Януковича. Водночас у 
багатьох керівників підпри-
ємств і профактивістів ставлен-
ня владних структур до цієї 
стратегічної, життєзабезпечую-
чої галузі, а також реальні дії 
щодо її підтримки викликали 
велике розчарування, оскільки 
сума коштів, виділена на 2011–
2012 роки, виявилася меншою 
за необхідну. 

– Які проблеми галузі найбіль-
ше турбують профспілку?
– Насамперед незадовільне ви-
конання Загальнодержавної 
програми реформування і роз-
витку житлово-комунального 
господарства й інших програм, 
особливо в частині виділення 
бюджетних коштів.
Як результат – високий рівень 
зношеності технологічного об-
ладнання. Понад 37% мереж пе-
ребувають у аварійному стані та 
потребують негайної заміни. 
Втрати питної води з цієї причи-
ни перевищують 40%. Така зно-
шеність мереж сприяє також 
вторинному забрудненню пит-
ної води. Понад 750 каналіза-
ційних очисних споруд потре-
бують реконструкції, а 250 не-
обхідно побудувати заново. 
Більш як 20% котлів комуналь-
них теплопостачальних підпри-
ємств експлуатуються понад 25 
років, а 38% є застарілими і ма-
лоефективними. Майже 7,5 тис. 
км тепломереж (або 32%) в ава-
рійному стані.
На сьогодні не вирішене оста-
точно жодне з гострих питань 
міського електротранспорту.  
Чергове рішення влади про за-
борону підвищення тарифів 
теж чимало коштує колективам  
підприємств. У нашому спіль-
ному з об’єднанням робото-
давців листі на ім’я Прем’єр-
міністра України зазначено, що 
ми повністю підтримуємо ви-
моги уряду щодо прозорості в 
системі тарифоутворення, але 
вважаємо за необхідне рахува-
тися і з нашими трудовими ко-
лективами і встановлювати 
лише економічно обґрунтовані 
тарифи з дотриманням усіх га-
рантій щодо оплати праці. 
Якщо ми керуватимемося лише 
політичними інтересами, то ре-
форми й надалі залишаться 
тільки на папері, а руйнування 
інженерних мереж комуналь-
них підприємств  триватиме. 
Адже сьогодні капітальні вкла-

дення в інфраструктуру міст 
становлять близько 2,5 млрд  
грн на рік за наявності основ-
них фондів у 500 млрд грн. Це 
означає, що оновити їх можна 
лише через 200 років!
Ті, хто зволікає зі встановлен-
ням обґрунтованих тарифів, на-
ражають мешканців міст на не-
безпеку залишитися без води, 
каналізації та тепла, без послуг 
міського електротранспорту, а 
житлові будинки –  без ліфтів і 
проведення ремонту.  
Не менш важливою є проблема 
кадрового забезпечення. Непре-
стижність роботи, фінансова 
нестабільність підприємств і 
низька оплата праці – три основ-
ні причини кадрового дефіциту.
Щоб хоч трохи підтягнути рі-
вень оплати праці, ЦК проф-
спілки в 2010 році при укладен-
ні галузевої угоди зумів пере-
конати керівництво колиш-
нього Мінжитлокомунгоспу й 
об’єднання роботодавців збе-
регти коефіцієнт підвищення 
для всіх професій на рівні 1,2 
до законодавчо встановленого 
розміру мінімальної зарплати. 
Проте далеко не всюди власни-
ки підприємств, а це переважно 
органи місцевого самовряду-
вання, з належною увагою став-
ляться до своїх колективів, які  
сумлінною працею нерідко пок-
ривають їхні серйозні управ-
лінські прорахунки. Окремі 
керівники місцевих органів вла-
ди єдиний шлях реформування 
нашої галузі вбачають лише в 
скороченні штатів, установлен-
ні режиму неповної занятості та 
зменшенні до мінімуму зарпла-
ти працівників. 
Ганебне явище та суттєвий не-
долік у роботі всіх сторін соц-
діалогу – це наявність заборго-
ваності із зарплати. На початок 
цього року зарплатні борги по 
галузі склали 40,5 млн грн. 
Одним із важливих і водночас 
проблемним є питання охоро-
ни праці на виробництві. У про-
цесі реформування галузі, ре-
організації підприємств цент-
ральні та місцеві виконавчі ор-
гани влади поступово усуну-
лись від обов’язків щодо ство-
рення безпечних умов праці та 
профілактики виробничого 
травматизму. І хоча статистика 
говорить про певне зниження 
нещасних випадків у галузі, ре-
альне життя показує, що трав-
матизм та рівень захворюва-
ності залишаються високими. 
Навіть за неповними даними, 
на підприємствах ЖКГ працю-
ють в умовах, що не відповіда-
ють санітарним нормам, понад 
25% робітників. У 2011 році ста-
лося майже 300 нещасних ви-
падків, у тому числі 20 зі смер-
тельним наслідком. 

– Що особливо заважає у 
профспілковій роботі?
– Окремі закони, які прийняті 
останніми роками і дозволяють 
державним органам усе більше 
втручатися у внутрішні справи 
профспілок. 
Головний біль для профспілок, 
особливо для первинок,  пос-
тійні нововведення різних 
держустанов щодо звітності та 
довідок. Майже звична справа 
для багатьох роботодавців – це 
затримка перерахування 
профспілці внесків спілчан і ви-
користання цих коштів на свій 
розсуд. Щорічно наша проф-
спілка з цієї причини недоотри-
мує понад 3 млн грн. Це та 

сума, яка могла б спрямовува-
тися на посилення соціального 
захисту спілчан. 
Варто зазначити, що окремі влас-
ники підприємств, роботодавці 
дозволяють собі брутально пору-
шувати трудове законодавство 
та закон про профспілки. 

– Якісь успіхи все ж таки 
можна згадати?
– У ситуації, що склалася в га-
лузі, більшість проблемних пи-
тань ЦК та інші виборні органи 
профспілки намагалися вирішу-
вати шляхом узгодження пози-
цій зі своїми соцпартнерами.  
Про це йшлося на нещодавньо-
му пленумі ЦК профспілки, при-
свяченому соціальному діалогу 
як основному інструменту в 
розв’язанні проблемних питань 
стабільної і безперебійної робо-
ти підприємств галузі та забез-
печення соцгарантій спілчан.
За пропозицією міністра регіо-
нального розвитку, будівництва 
та житлово-комунального гос-
подарства України А. Близнюка, 
до складу колегії міністерства 
включено голову ЦК профспіл-
ки. У Мінрегіоні підтримано 
пропозицію ЦК профспілки 
щодо відновлення системи охо-
рони праці в галузі та визнано 
чинними положення галузевої 
угоди на 2010–2012 роки. У 
2011 році налагоджено контак-
ти з новим соцпартнером – 
Міністерством інфраструктури 
України. Це пов’язане з підпо-
рядкуванням цьому міністерс-
тву міськелектротранспорту. 
Позитивні зрушення в станов-
ленні соцдіалогу відбуваються 
останнім часом і на рівні обл-
держадміністрацій і тероб’єд-
нань профспілок і роботодав-
ців. Завдяки цілеспрямованій і 
наполегливій роботі профор-
ганів усіх рівнів у 2011 році 
колдоговорами було охоплено 
понад 90% підприємств ЖКГ і 
майже 100% працівників систе-
ми УТОС та УТОГ.
На початку 2011 року ЦК 
профспілки вийшов з ініціати-
вою до членських організацій 
ФПУ про підтримання й участь 
у кампанії за якісне та доступне 
громадське обслуговування, 
започаткованій Радою глобаль-
них профспілок у Женеві. Цю 
ініціативу було підтримано 
керівництвом ФПУ і на VI з’їзді 
профспілок визначено пріори-
тетним напрямом роботи. У 
травні 2011 року Рада ФПУ за-
твердила і відповідну Цільову 
програму. 

– Чи можна говорити про 
найближчу перспективу 
сталого розвитку галузі?
– Ми реальні оптимісти, тому 
говорити про таку перспективу 
доволі складно. Для нас немає 
нічого важливішого, ніж збере-
гти галузь, забезпечити без-
збитковість наших підпри-
ємств, якість послуг ЖКГ і на цій 
основі домогтися гідних умов 
праці та соціальних гарантій 
для наших спілчан. 
Я впевнений, що й інші сторони 
соцдіалогу цілковито солідарні 
з нами. І тому на пленумі проф-
спілка закликала об’єднати зу-
силля для подолання нагальних 
проблем. Адже в єдності трьох 
сторін соцдіалогу прихована 
могутня сила.

ПІДГОТУВАЛА 
ТЕТЯНА РУБАН, «ПВ»

ФОТО КИРИЛА ЛАТИШЕВА

ОБ’ЄДНАТИ 
ЗУСИЛЛЯ ДЛЯ
ВИРІШЕННЯ
НАГАЛЬНИХ 
ПРОБЛЕМ
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СТАТУС
НЕДУЖОЇ НАЦІЇ

СХИЛЯЄМОСЬ 
ДО 
МАЛОДІТНОСТІ?

РАЇСА ЧИРВА,
«ПВ»

Сплеск народжуваності, про який зараз говорять експерти, є тимчасовим явищем В Україні кожна п’ята сім’я з дитиною – неповна

РАЗОМ  НАС 

– Україна перебуває в такому 
стані, що їй потрібно боротися 
за кожну дитину, за кожне на-
родження. Питання не в тому, 
що це буде додаткова людина 
до 47 мільйонів – питання в 
тому, що це буде додаткова 
дитина, яка компенсуватиме у 
віковій структурі високу част-
ку людей похилого віку.

– Україна не вимирає, але, на 
жаль, усталюється кількість 
населення стосовно реаль-
них соціально-економічних, 
політичних і юридичних 
умов. 

– Необхідно усвідомити, що 
депопуляція в нас не є суто 
українським феноменом і що 
подібні речі відбуваються в 
усіх європейських країнах. Це 
наслідок переходу України до 
нового історичного типу від-
творення населення, з низь-
кою смертністю та низькою 
народжуваністю, а також 
трансформації інституту сім’ї.

ЕЛЛА ЛІБАНОВА, 
доктор економічних наук, 
член-кореспондент НАН 
України, заступник директора 
з наукових питань Інституту 
демографії та соціальних 
досліджень НАН України  

ЛЕСЬ ГЕРАСИМЧУК,
 культуролог

ІРИНА ПРИБИТКОВА, 
провідний науковий 
співробітник Інституту 
соціології НАН України, 
доктор економічних наук, 
професор

ЦИТАТНИК

Демографічну ситуацію в Україні науковці характ
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ЧОМУ УКРАЇНА 
СТАЛА 
МАЧУХОЮ?

Наприкінці 2010 року наша країна мала рівень 
тривалості життя, який на 15 років нижчий, ніж у 
Японії, на 14,5 року нижчий, ніж у Швейцарії, на 
14 – ніж в Італії. За середньою тривалістю життя 
населення України посідає 57-е місце у світі се-
ред чоловіків і 45-е – серед жінок.

УКРАЇНСЬКИЙ ФЕНОМЕН
Україна серед усіх європейських країн утримує най-
нижчий сумарний рівень народжуваності. На зламі 
століть він досяг безпрецедентного рівня, якого не 
було в жодній країні світу – менше 1 дитини на сім’ю. 
Це найнижчий за весь період післявоєнної історії Укра-
їни рівень. Нині ситуація дещо покращилась. Показник 
становить 1,1 дитини на сім’ю, що порівняно з 1990 ро-
ком удвічі менше. Через низьку народжуваність та ви-
сокий рівень смертності Україна за роки незалежності 
втратила майже 6 млн людей.
Зниження рівня народжуваності призвело до того, що 
нині третина населення досягнула пенсійного віку. На 
14 млн пенсіонерів припадає 18 млн працюючого насе-
лення, з яких тільки 7 млн трудяться в матеріальній 
сфері виробництва. Сьогодні Україна за часткою насе-
лення віком понад 60 років входить до тридцятки най-
старіших держав, посідаючи 25/26-те місце (яке вона 
поділяє з Норвегією) в світовому рейтингу за цим по-
казником. А ось показник довголіття (частка осіб віком 
80 років і старше в складі літнього населення) в Україні 
нині в середньому на 5–6 відсоткових пунктів нижчий, 
ніж у таких країнах Європи, як Швеція, Франція, Іспанія.

ДО РЕЧІ

 НЕ  БАГАТО

Середня тривалість життя японок – 86 років

Україна продовжує втрачати кваліфіковану робочу силу, яка знаходить тимчасовий, а згодом і постійний прихисток за 
кордоном

теризують як катастрофічну, а самій нації 
визначають статус такої, що вимирає
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СТОРІНКУ ПІДГОТУВАЛА
АННА РЄПІЧ, 

«ПВ»

У

ОСНОВНІ МОМЕНТИ 
ПРОГРАМИ

ДО ВІДОМА

НА ШЛЯХУ ДО
ЄВРОПЕЙСЬКИХ СТАНДАРТІВ
ДНЯМИ У КИЄВІ СТАРТУВАВ ШВЕДСЬКО-УКРАЇНСЬКИЙ 
ПРОЕКТ «ВИРІШЕННЯ ТРУДОВИХ СПОРІВ В УКРАЇНІ»

СЕРГІЙ КОНДРЮК, ЗАСТУПНИК ГОЛОВИ ФПУ:

– Конкурентна економіка, соціальний прогрес 
мають базуватися на суспільному порозумінні, а 
ще краще – суспільній злагоді. Найдієвішим ме-
ханізмом побудови соціального миру є соціаль-
ний діалог – вища форма соціального партнер-
ства. Завдяки шведським колегам ми набули 
дуже цікавого досвіду щодо розбудови 
колективно-договірних відносин іще під час ре-
алізації попереднього проекту, який тривав 
упродовж кількох років. Набуті знання та досвід 
ми вже використали на практиці, зокрема, готу-
ючи проект Трудового кодексу в частині 
колективно-договірних відносин. Також ФПУ
звернулася до Уряду та роботодавців з ініціати-
вою (її підтримав віце-прем’єр-міністр – міністр 
соціальної політики України Сергій Тігіпко) щодо 
формування стратегічних завдань. Так, ми за-
пропонували створити спільний стратегічний 
документ з робочою назвою «Дорожня карта 
входження України в топ–20». Це амбітна мета, 
яка ставить завдання діагностики реальної ситу-
ації в країні та визначення консолідованих за-
вдань на цьому шляху. 
Україна, безперечно, має власний досвід дій у 
конфліктних ситуаціях, однак він поки що недо-
статньо позитивний. Ми впевнені, що, спираю-
чись на попередній досвід реалізації шведсько-
го проекту в Україні, ми маємо великі шанси від-
найти нові форми та методи розв’язання спорів і 
конфліктів.

КОМЕНТАР
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СТОРІНКУ ПІДГОТУВАЛА 
АННА РЄПІЧ, «ПВ»

За роки незалежності Украї-
ни в Держгірпромнагляді 8 
разів відбувалося структур-
не реформування, він пері-
одично підпорядковувався 
то Міністерству праці (нині 
Міністерство соціальної по-
літики), то Міністерству над-
звичайних ситуацій. Як пра-
вило, щоразу якість відпо-
відного нагляду знижувала-
ся, послаблявся контроль 
за дотриманням законодав-
ства в сфері охорони праці, 
що спричиняло виробничі 
аварії і збільшення кількості 
травм та людських жертв на 
виробництві. Кожна така 
реорганізація призводила 
до додаткових витрат дер-
жавних коштів та зниження 
соціальної захищеності 
працівників.
Як наслідок, уже протягом 
2011 року через обмеження 
чисельності та доступу ін-
спекторів Держгірпромна-
гляду до підприємств кіль-
кість перевірок зменшилась 
на 18%, зупинок виробни-
цтва через порушення норм 
безпеки – на 13%. На роботі 
загинули 685 працівників, 
що на 41 особу більше, ніж у 
попередньому році.

Учасники круглого столу за-
значили, що ініційоване 
Мін’юстом чергове адміні-
стративне об’єднання функ-
цій державного нагляду в 
сфері праці, охорони праці, 
гірничого нагляду і промис-
лової безпеки з необґрунто-
ваною зміною підпорядку-
вання цих служб не забезпе-
чить гарантованого підви-
щення ефективності нагля-
ду, позитивного впливу на 
рівень безпеки праці, соці-
ального захисту працівни-
ків. А проекти актів щодо 
реформування державних 
органів нагляду розробля-
лися без детального фахово-
го вивчення можливих нега-
тивних наслідків такого ре-
формування, відповідності 
міжнародним актам, націо-
нальним умовам, сучасним 
проблемам у сфері праці. 
Виконання завдань із забез-
печення прав громадян на 
працю та безпечні її умови 
потребує посилення взає-
модії на місцевому рівні з 
профспілками, які мають 
своїх представників прак-
тично на всіх підприємствах 
із численними трудовими 
колективами.

Учасники круглого столу кон-
статували, що в Україні в умо-
вах неодноразового та три-
валого реформування дер-
жавного нагляду в сфері пра-
ці, обмеження доступу ін-
спекцій до об’єктів переві-
рок спостерігаються поши-
рення нелегальної зайнятос-
ті та випадків виплати зар-
плат «в конвертах», знижен-
ня рівня безпеки праці на ви-
робництві, зростання кіль-
кості профзахворювань, іс-
тотні недоліки в розслідуван-
ні й обліку нещасних випад-
ків на виробництві, їх масове 
приховування та зниження 
соціального захисту. Також 
вони наголосили, що зазна-
чені проблеми наносять 
шкоду національній безпеці 
України в сфері соціальної 

політики, збереження та роз-
витку національного трудо-
вого потенціалу, подолання 
кризових суспільних явищ, 
гальмують здійснення реаль-
них економічних реформ.
Учасники круглого столу 
вважають за необхідне про-
вести в 2012 році семінар-
тренінг профспілкових ка-
дрів, інспекторів, активістів 
із запрошенням соціальних 
партнерів, присвячений пи-
танням посилення впливу 
профспілок на прийняття 
рішень роботодавцями й 
урядовими структурами 
щодо дотримання трудових 
прав, безпеки праці і 
здоров’я працівників, вико-
ристання міжнародного до-
свіду розвитку соціального 
діалогу в цій сфері.

РЕОРГАНІЗАЦІЯ  
ВИРОК 

ОСНОВНІ МОМЕНТИ 
УХВАЛЕНИХ 
РЕКОМЕНДАЦІЙ

НЕГАТИВНІ НАСЛІДКИ

ПІДСУМКИ РОБОТИ

НЕ МОЖНА БУДУВАТИ 
БІЗНЕС НА КРОВІ

Федерація профспілок України занепокоєна негативними тен-
денціями в сфері нагляду за дотриманням законодавства про 
працю в Україні, спробами через зміни до законодавства значно 
обмежити інспекційні можливості відповідних державних орга-

нів, мотивуючи це економічним урегулюванням. 
Сьогодні як ніколи необхідно зберегти дієву, впливову сис-
тему нагляду (контролю) за охороною праці та не допусти-
ти її руйнування. Нині ані МОП, ані конвенція, яка дозво-
ляє інспекторові в будь-який час зайти на підприємство з 
перевіркою, не цікавить роботодавців та їхню охорону, 
яка про міжнародні норми й не чула! Таким чином на один 
рівень поставлено, з одного боку, безмежну свободу під-
приємницької діяльності, а з іншого – життя, здоров’я, долю 
родини. Заради економічної вигоди жертвувати людиною – 
це аморально, незаконно. Так не має бути!

СЕРГІЙ УКРАЇНЕЦЬ, ЗАСТУПНИК ГОЛОВИ ФПУ
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СОЦІАЛЬНИЙ ЗАХИСТЗАКОНОМ ПЕРЕДБАЧЕНО

ОБРАХУВАННЯ СТАЖУ

?

?

ХТО Є ПЛАТНИКОМ
ЄДИНОГО ВНЕСКУ

НАВЧАННЯ У ВІЙСЬКОВОМУ
ВИШІ ТА ДЕРЖСЛУЖБА

УМОВИ ПРИЗНАЧЕННЯ ПЕНСІЇ ЗА ВІКОМ

ВОЛОДИМИР МАКСИМЧУК,
ЗАВІДУВАЧ ВІДДІЛУ 

ПЕНСІЙНОГО ЗАБЕЗПЕЧЕННЯ 
УПРАВЛІННЯ СОЦІАЛЬНОГО 

ЗАХИСТУ  ФПУ

?

ДО ВІДОМА
Підвищення пенсійного віку не стосується тих жінок, які 
працюють на роботах із шкідливими та важкими умова-
ми і мають право на пенсію на пільгових умовах та за 
вислугу років. І після 1 жовтня 2011 року ці пенсії при-
значатимуться при досягненні пенсійного віку, визначе-
ного статтями 13, 54, 55 Закону «Про пенсійне забезпе-
чення». Тобто для них пенсійний вік не змінюється.

Платники єдиного внеску на 
загальнообов’язкове держав-
не соціальне страхування 
визначені статтею 4 Закону 
України «Про збір та облік 
єдиного внеску на 
загальнообов’язкове держав-
не соціальне страхування». 
Зокрема, відповідно до пунк-
тів 2 та 3 частини першої стат-
ті 4 вказаного Закону платни-
ками єдиного внеску є:
– працівники – громадяни 
України, іноземці (якщо інше 
не встановлено міжнародни-
ми договорами, згода на 
обов’язковість яких надана 
Верховною Радою України) 
та особи без громадянства, 
які працюють на підприємс-

твах, в установах та організа-
ціях, в інших юридичних осіб, 
у фізичних осіб – підприєм-
ців, у фізичних осіб, які забез-
печують себе роботою само-
стійно, та в інших фізичних 
осіб на умовах трудового до-
говору (контракту) або на ін-
ших умовах, передбачених 
законодавством;
– фізичні особи, які викону-
ють роботи (надають послу-
ги) на підприємствах, в уста-
новах та організаціях, в ін-
ших юридичних осіб чи фі-
зичних осіб – підприємців 
або осіб, які забезпечують 
себе роботою самостійно, за 
цивільно-правовими догово-
рами.

Посади й органи, час роботи в 
яких зараховується до стажу 
державної служби, визначено 
Порядком обчислення стажу 
державної служби, затверд-
женим постановою Кабінету 
Міністрів України (далі – По-
рядок) від 03.05.1994 № 283.
Відповідно до пункту 3 Поряд-
ку до стажу державної служби 
включається час військової 
служби у Збройних силах та 
інших військових форму-
ваннях.
У листі Головного управління 
державної служби України від 
10.02.2000 № 31/723 
роз’яснено, що до стажу де-
ржавної служби зараховують-
ся всі види військової служби 
у Збройних силах та інших вій-
ськових формуваннях України 

й колишнього СРСР, визначені 
статтею 2 Закону «Про війсь-
ковий обов’язок і військову 
службу».
Згідно з пунктом 4 статті 2 за-
значеного Закону, одним із 
видів військової служби є вій-
ськова служба (навчання) кур-
сантів (слухачів) вищих війсь-
кових навчальних закладів, а 
також вищих навчальних за-
кладів, які мають у своєму 
складі військові інститути, фа-
культети військової підготов-
ки, кафедри військової 
підготовки.
Підставою для зарахування до 
стажу державної служби часу 
військової служби є запис у 
військовому квитку про пе-
ріоди проходження військо-
вої служби.
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ЗА ІНФ. ПРЕССЛУЖБИ ЦК 
ПРОФСПІЛКИ 

ПРАЦІВНИКІВ ВУГІЛЬНОЇ 
ПРОМИСЛОВОСТІ 

УКРАЇНИ

ТОЧКА КИПІННЯ

Г

ОЛЬГА ЩЕРБА,
ЗАВІДУВАЧ ВІДДІЛУ ІЗ

ЗАХИСТУ ЕКОНОМІЧНИХ 
ПРАВ ТРУДЯЩИХ 

СУМСЬКОЇ ОБЛПРОФРАДИ

ЯК ПРОЖИТИ 
НА 400 ГРИВЕНЬ 
ЗАРПЛАТИ?

ТРУДОВИЙ КОНФЛІКТ КРИЗА ВИРОБНИЦТВА

В УКРАЇНІ МАЙЖЕ 
ЗНИЩЕНО  ФАРФОРОВУ 
ГАЛУЗЬ!

Сумський фарфоровий завод збудований 1964 
року, а вже у травні 1965 року в продаж надій-
шла перша продукція фарфорових виробів. 
Упродовж усіх років роботи підприємство по-
стійно розширювало свої виробничі потужності, 
щороку нарощуючи обсяги випуску продукції.
150 найменувань фарфорової продукції налічує 
виробництво ПАТ «Сумський фарфоровий за-
вод», серед яких, зокрема, чашки чайні з блюд-
цями; чашки кавові з блюдцями; кавові сервізи; 
тарілки мілкі та глибокі тощо.
Фарфорова продукція підприємства користуєть-
ся попитом практично у всіх сферах народного 

господарства. Її асортимент по-
стійно змінюється, адже врахо-

вуються попит і побажання 
покупців, а також  

кон’юнктура 
ринку.

ДО ВІДОМА
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Існують три види кактусів. 
Два з них дають плоди 
яскраво-рожевого кольору, 
чия м’якоть може бути бі-
лою або червоною. У тре-
тього виду плоди жовтого, 
жовтогарячого чи кремо-
вого кольору. Всі вони ма-
ють дещо видовжену фор-
му та зеленкуваті, схожі на 
луску, листочки. 
Плід розрізають навпіл і 
ложкою виймають здебіль-
шого білу м’якоть, суцільно 
вкриту зернятами на 
кшталт макових, які також 
їстівні. Смак у плоду драко-
на дуже легкий та освіжаю-

чий, м’якоть містить багато 
води, тож цим добре ком-
пенсується той факт, що 
плід позбавлений якогось 
певного, добре виражено-
го смаку. Їсти фрукт краще 
в охолодженому вигляді. 
Приємно, що за низького 
вмісту калорій цей екзот 
буквально нашпигований 
вітамінами (найбільше віта-
міну С) та антиоксидантами, 
які уповільнюють процес 
старіння. 
Більше того, попри свою 
«грізну» назву, драконів 
плід допомагає здолати чи-
мало захворювань.

ЕСКАРГО

ТАКИЙ Я ФРУКТ!

У
НАРОДЖЕНИЙ  
ПОВЗАТИ

Тут такий благодатний 
ґрунт, що вирощений у 
цій місцевості виноград 
передає зробленим із 
нього спиртам багатющий 
і витончений букет, здат-
ність до довгої витримки 
в дубових діжках. До речі, 
своїм золотаво-брунат-
ним кольором напій та-

кож зобов’язаний дереву.
Витримку обмежують 60 
роками, бо надалі якість 
спирту погіршується. Ети-
кетка не може не повідо-
мляти про такий важли-
вий показник, як вік на-
пою. Проблема лише в 
тому, що зазвичай у ко-
ньяках змішують спирти 

різних років. За узвичає-
ним правилом, на етикет-
ці вказується вік наймо-
лодших спиртів. Літери V.S 
(Very Special) означають 
витримку не менше двох 
років, V.S.O.P (Very Supe-
rior Old Pale) – не менше 
чотирьох. XO – скорочен-
ня від Extra Old, що слід 
читати, як «Ікс О»: не мен-
ше шести років. Примі-
ром, коньяк Хеннессі 
VSOP містить 60 коньяч-
них спиртів різного віку з 
винограду, вирощеного в 
регіоні Коньяк, з витрим-
кою до 25 років.

На етикетці знайдемо й 
багато інших позначок, які 
часто включають слово 
«золото» французькою чи 
англійською, а також іме-
на славетних фундаторів 
французьких коньячних 
домів чи, скажімо, предків 
власників господарства.
І наостанок така порада: 
не слід заїдати коньяк ли-
моном, бо цей фрукт уби-
ває тонкий післясмак еліт-
ного напою.

Насправді слимаки цілком 
сухопутні істоти і при цьо-
му, на кшталт устриць, мідій 
та інших морських мешкан-
ців, є делікатесом і пречу-
довою закускою. Радше за 
все, коли професор Преоб-
раженський з роману «Со-
баче серце» під час трапе-
зи просив доктора Бормен-
таля заїдати неодмінно га-
рячим, то мав на увазі саме 
ескарго.
Виноградні слимаки повза-
ють по всій Європі, Амери-
ці, Африці. І на жаль, не 
просто так, а завдаючи не-
абиякої шкоди зеленим на-
садженням, надто вино-
градникам, бо природа 
створила їх істотами нена-
жерливими. Мабуть, ця об-
ставина й спонукала люди-
ну якось помститися сли-
макам за нищення врожаю, 

тож вона вирішила цих во-
рогів... з’їдати. Спочатку їла 
сирими, далі навчилася під-
смажувати на вогнищі, а 
згодом розробила чимало 
різних прийомів приготу-
вання слимаків. І в усі сто-
ліття переконувалася, як це 
смачно! Знову-таки Фран-
ція – попереду планети всі-
єї: щороку французи 
з’їдають 600 млн особин. 
Запеченого в тісті слимака 
вони й називають ескарго.
Славетний шведський на-
тураліст Карл Лінней у най-
менших деталях вивчив ви-
ноградних слимаків, давши 
їм навіть власне ім’я – Helix 
pomatia Linne. Тож якщо 
побачите в меню рестора-
ну чи на упаковці в магази-
ні позначку H.P.L., уже до-
бре знатимете, про що 
йдеться.

ДРАКОНІВ ПЛІД
КАВАЛОК ІСТОРІЇ

ГІРКА
Й  СОЛОДКА, 
МОВ ЖИТТЯ...

СТОРІНКУ ПІДГОТУВАЛА  
ТЕТЯНА МОРГУН,  «ПВ»

NOTA BENE

СЕКРЕТИ КОНЬЯЧНОЇ ЕТИКЕТКИ
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ВІЛЬНА БОРОТЬБА

ВЕЛОСПОРТ

БІАТЛОН

БРОНЗОВИЙ РОЗГІН 
КАЛІТОВСЬКОЇ 

ВИЗНАЧЕНО СКЛАД
  НА ЧС

Ч
Українські борці загалом 
здобули 17 нагород. На ра-
хунку чоловіків – дев’ять 
медалей, із яких три «золо-
ті». На найвищу сходинку 
п’єдесталу пошани зійшли 
Євген Хавілов (до 60 кг), Ан-
дрій Стаднік (66 кг) і Вале-
рій Андрійцев (96 кг). Дру-
гими у своїх категоріях фі-
нішували Василь Федори-
шин (60 кг) та Ален Засєєв 
(96 кг). «Бронзою» попо-
внили скарбничку збірної 
України Микола Айвазян 
(55 кг), Андрій Квятков-

ський (66 кг), Андрій Нагор-
ний (66 кг) та Олександр 
Хоцянівський (120 кг).
Жінки здобули вісім наго-
род: п’ять срібних і три 
бронзові. Програли у фіна-
лах «золота медалістка» 
Олімпіади–2004 Ірина Мер-
лені (48 кг), Юлія Благиня 
(51 кг), Наталія Синишин 
(55 кг), Юлія Малик (59 кг) 
та Юлія Остапчук (63 кг). 
«Бронзу» вибороли Людми-
ла Балушка (48 кг), Олек-
сандра Когут (51 кг), Оксана 
Ващук (72 кг).

Зазвичай такі змагання 
приймає Манчестер, але 
напередодні літньої Олім-
піади було вирішено пере-
нести турнір до Лондона, 
щоб спортсмени мали мож-
ливість випробувати новий 
олімпійський трек. 
У скретчі на 10 км (вид гру-
пової гонки, в якій беруть 

участь до 24 
гонщиків, пере-
можцем стає 
велосипедист, який пер-
шим перетнув фінішну лі-
нію) на третю сходинку 
п’єдесталу пошани підняла-
ся бронзова призерка Пе-
кінської Олімпіади українка 
Леся Калітовська. 

У чоловіків до заявки по-
трапили Сергій Седнєв, Ар-
тем Прима, Сергій Семенов, 
Олександр Біланенко, Ро-
ман Прима, Андрій Дери-
земля та Олег Бережний. 
Жіночу частину команди 
представлятимуть Віта і 
Валя Семеренки, Наталія 
Бурдига, Олена Підгрушна, 
Юлія Джима, Інна Супрун та 
Ірина Варвінець.

За інформацією ФБУ, нині ко-
манда перебуває на трену-
вальному зборі, в ході якого 
буде визначено, хто виру-
шить на чемпіонат у статусі 
основного спортсмена, а хто 
залишиться запасним. Оста-
точні рішення про те, хто і в 
яких дистанціях стартувати-
ме, прийматиме тренерсь-
кий штаб команди вже без-
посередньо в Рупольдінгу.

Континентальна першість 
стала цього року першим 
офіційним міжнародним 
стартом у цій олімпійській 
дисципліні. Українські 
снайпери гарно розпоча-
ли підготовку до головних 
змагань чотириріччя, які, 
нагадаємо, влітку прийма-
тиме британська столиця, 
адже з Суомі вони повер-
таються із гідним медаль-
ним здобутком. 
В індивідуальних змаган-
нях золоті медалі здобули 
Галина Авраменко та Вла-
дислав Прянішников. Сріб-
ні нагороди  поклали до 

скарбнички збірної Олена 
Костевич в індивідуально-
му заліку, Галина Аврамен-
ко, Людмила Василюк і Ві-
кторія Рибовалова та Вла-
дислав Прянішников, Єгор 
Чирва та Андрій Гільченко 
– у командних змаганнях. 
Галина Авраменко до 
того ж поповнила власну 
колекцію нагород «брон-
зою» в індивідуальному за-
ліку, а Людмила Василюк 
піднялася на третю схо-
динку п’єдесталу пошани в 
індивідуальних змаганнях. 
Паралельно з дорослими 
змагалися у вправності й 

стрільці-юніори. З гордіс-
тю можна констатувати, 
що українці не пасли зад-
ніх, здобувши 13 нагород. 
В індивідуальних змаган-
нях дві найвищі нагороди 
на рахунку Катерини Гав-
рюшенко, ще одне «золо-
то» дісталося Олені Чехов-
ській. «Сріблом» в індиві-
дуальних змаганнях від-
значилися Марія Крамар і 
Владлен Онопко, а  «брон-
зою» – Олена Чеховська, 
Дмитро Чаусов і Сергій 
Каспер. Решту медалей 
наші юніори здобули в 
групових змаганнях.

Принагідно зазначимо, що 
днями Міжнародна феде-
рація стрільби ISSF визна-
чила найкращих спортс-
менів зі стрільби за під-
сумками сезону 2011 року. 
Серед жінок титул «Най-
кращий спортсмен 2011 
року» присуджено нашій 
співвітчизниці, олімпій-
ській чемпіонці Олені Кос-
тевич, яка завершила ми-
нулий рік на першій схо-
динці світового рейтингу у 
стрільбі з пневматичного 
пістолета з дистанції 10 м.
Це перше таке високе ви-
знання як для Олени, так і 
взагалі для наших стрілків, 
адже жоден вітчизняний 
стрілець раніше не був 
удостоєний цього титулу. 
Серед чоловіків лідером 
рейтингу визнано Джу 
Гюана з Китаю. 

СТОРІНКУ ПІДГОТУВАВ  
ВОЛОДИМИР ПОЛЄТАЄВ,  

СПЕЦІАЛЬНО ДЛЯ «ПВ»

БОКС

КУЛЬОВА СТРІЛЬБА

17 НАГОРОД 
КИЇВСЬКОГО 
ҐАТУНКУ

ТАКИЙ БОКС НАМ НЕ ПОТРІБЕН! 

НАСТРІЛЯЛИ  НА МЕДАЛІ
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ГОРОСКОП 
27 ЛЮТОГО  4 БЕРЕЗНЯ
ОВЕН (21.03–20.04)
На цьому тижні дове-
деться затягнути па-
сок, адже, схоже, фі-

нансова фортуна відвернулася 
від вас. Тому економно витра-
чайте гроші, купуйте лише доб-
ротні та якісні речі.

ТЕЛЕЦЬ 21.0421.05
Всевишній подарував 
вам турботливих 
друзів, огорнув яскра-

вою харизмою, що здатна нади-
хати людей на різноманітні под-
виги. Не варто лише зловживати 
цим даром.

БЛИЗНЮКИ 22.0521.06
Динамічна ділова об-
становка, яка вас ото-
чує, допоможе задо-

вольнити ваші неординарні за-
пити, реалізувати себе сповна. З 
вашого боку потрібна лише 
щира повага до колег.

РАК (22.06–23.07)
Сліпе бажання заведе 
вас у безвихідь, адже 
нині ви як ніколи за-

лежні від моральних та ма-
теріальних ресурсів, примх ото-
чення. Пам’ятайте: хто коня за-
прягає, той і править! 

ЛЕВ (24.07–23.08)
Аби змінитися на кра-
ще, позбудьтеся пога-
них звичок, угамуйте 

амбіції, налагоджуйте парт-
нерські взаємини й покладіться 
на рішення досвідченіших 
колег.

ДІВА (24.0823.09)
Ваш професійний пре-
стиж залежить від 
того, наскільки ви чут-

ливі до інновацій та змін. Тому 
не зупиняйтеся, опановуйте 
нові методики.

ТЕРЕЗИ (24.09–23.10)
Сфера творчих та 
особистих взаємин 
потребує великих 

енергозатрат. Адже чим більше 
віддаєте, тим більше отримуєте 
натомість! Не шкодуйте душев-
ної теплоти.

СКОРПІОН (24.10–22.11)
Наламавши дров, ви 
ризикуєте впасти з 
кар’єрного олімпу. 

Кризова вісь пролягає крізь дім 
та роботу, тому виявіть дипло-
матичні якості у стосунках із рід-
ними та керівництвом.

СТРІЛЕЦЬ (23.11–21.12)
Гострі на слівце, не за-
бувайте, що слово – не 
горобець… Стежте за 

своєю мовою, не пліткуйте, інак-
ше ризикуєте бути зіпсованим те-
лефоном, запустити в ефір «дезу», 
дискредитувати репутацію.

КОЗЕРІГ (22.12–20.01)
Для повного щастя 
вам потрібен баланс у 
взаєминах із реальніс-

тю, тверезий підхід, винахід-
ливість та об’єктивна самооцін-
ка. Тільки такий підхід принесе 
багаті плоди.

ВОДОЛІЙ (21.01–19.02)
Не виявляйте ініціати-
ву в діловій сфері, адже 
зараз ви для керівниц-

тва – як червона мантія для бика. 
Стримайте кар’єрний запал і зо-
середьтеся краще на справах 
сердечних.

РИБИ (20.02–20.03)
Бережіть себе і не 
дуже стомлюйтесь на 
роботі. Все одно всіх 

грошей не заробите, а 
здоров’ям ризикуєте.

ЗА НАШУ ПОМИЛКУВАШІ
КОНКУРС

Після виходу в світ минулого, 7-го, номера «ПВ» переможницею виявилася Любов 
Мельник із м. Києва, яка надіслала правильну відповідь.
За знайдену в № 7 помилку в слові «зутріч» (правильно – «зустріч») на стор. 12 пе-
реможниця отримає сто гривень, якщо виконає всі умови конкурсу.
Одержати виграш можна за домашньою адресою, на яку ми перекажемо гроші. 
Для цього необхідно звернутися до редакції та пред’явити копії паспорта, іден-
тифікаційного коду, передплатну квитанцію на газету «Профспілкові вісті» на по-
точний рік, а також квитанцію ще одного передплатника, якому дописувач поре-
комендував нашу газету. Про нові умови конкурсу докладніше читайте в № 3 (621) 
за 19 січня 2012 року.
Пропонуємо і в цьому номері знайти помилку та повідомити нам про неї елект-
ронною поштою profvisti@ukr.net або листом, вказавши при цьому домашню ад-
ресу та поштовий індекс, на адресу: «Профспілкові вісті», вул. Чигоріна, 18, м. Київ, 
01042. Хто зробить це правильно та швидше за всіх, одержить сто гривень. СТОРІНКУ  ПІДГОТУВАЛА МАРІАННА ЛІЦЕНКО, «ПВ»

ФОТО «ПВ»

Фото Кирила Латишева, «ПВ»

СКАНВОРД

Розгадавши сканворд і вписавши букви в клітинки, виріжте сканворд по 
червоній рамці та надішліть нам на адресу: «Профспілкові вісті»,  вул. Чигорі-
на, 18,  м. Київ, 01042 або profvisti@ukr.net. 
Усіх, хто правильно розгадав сканворд і першим надіслав відповідь, чекає ви-
нагорода – піврічна передплата на газету «Профспілкові вісті».
Вітаємо Святослава Сороку з м. Чернігова, який правильно розгадав скан-
ворд у № 7.

ВПИШІТЬ СЛОВО

Відповіді на сканворд,  надрукований у № 7
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УВАГА!   
ТРИВАЄ ПЕРЕДПЛАТА  НА 2012 РІК

ГАЗЕТА  

ПРОФ СПІЛКОВІ ВІСТІ  148,44 ГРН.

ЖУРНАЛ  

БІБЛІОТЕЧКА ГОЛОВИ
ПРОФСПІЛКОВОГО КОМІТЕТУ   65,64 ГРН.
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